
وضعیت دما و بارش در تهران تا پایان تابستان
مدیرکل هواشناسی اســتان تهران گفت: طی دو ماه آینده متوسط دمای 
هوا در ســطح استان، حدود ۱ تا ۱.۵ درجه سلسیوس بیش از نرمال نسبت به 
متوسط بلند مدت برآورد شده است و متوسط بارش استان با تمایل به کمتر از 

نرمال نسبت به میانگین بلند مدت پیش بینی می شود.
مازیار غلامی افزود: بر اســاس جدیدتریــن خروجی مدل های پیش بینی 
فصلی، حتی در بهترین شــرایط و خوشــبینانه ترین حالــت، در صورتی که 
بارش های اســتان تهران در حد نرمال باشد، نمی تواند کاهش بارش نسبت به 
بلند مدت را جبران کند و کماکان مدیریت منابع و مصارف آب در بخش های 
مختلف به ویژه بخش های کشــاورزی، صنعتی و حتــی خانگی و به طور کلی 

صرفه جویی در مصرف آب با تاکید بیشتر توصیه می شود.
وی در بخــش دیگری از صحبت های خود درباره وضعیت آب هوایی تهران 
طی بهار ســال جاری گفت: تجزیه و تحلیل آمارهای دریافتی از ایستگاه های 
هواشناسی استان مربوط به بهار ۱۴۰۳ بیانگر آن است که در این فصل  ۸۶.۷  
میلی متر باران به صورت پهنه ای در استان تهران اتفاق باریده که نشان دهنده 
آن است که مقدار بارش نزدیک به میانگین بلندمدت ) وضعیت نرمال( و تنها 

۲.۸  درصد کمتر از متوسط بلند مدت بوده است.
مدیرکل هواشناســی اســتان تهران تصریح کرد: میانگین بلندمدت بارش 
اســتان تهران در این فصل ۸۹.۲ میلی متر است این در حالیست که متوسط 
بارش خرداد ماه اســتان تهران ۳۴.۶  میلی متر بــوده که افزایش قابل توجه 
نسبت به بلند مدت )۱۰.۶ میلی متر( داشته است. بارش استان تهران به صورت 
پهنه ای از ابتدای سال زراعی )مهر۱۴۰۲( تا پایان خرداد  ۱۴۰۳، ۱۹۷  میلی 
متر بود که نســبت به ســال قبل افزایش حدود ۲۵ درصدی اما نســبت به 

بلندمدت ۲۴ درصد کاهش داشته است.
وی اضافه کرد: مقدار بارش اتفاق افتاده در استان تهران تاکنون ۷۰ درصد 
تامین بارش سال آبی جاری را تامین کرده است. استان تهران سومین استان 
در سطح کشور است که بیشــترین کاهش بارش را نسبت به بلند مدت دارد 
بنابراین افزایش بارش نسبت به سال قبل نمی تواند مساله کاهش بارش انباشته 
شــده را جبران کند و کماکان صرفه جویی و مدیریــت منابع و مصارف آب 
توصیه می شود.به گفته مدیرکل هواشناسی استان تهران از نظر توزیع مکانی 
در تمام شهرســتان های اســتان طی خرداد ماه، افزایش بارش نسبت به بلند 
مدت را تجربه کردند. وی با اشاره به وضعیت دمای تهران طی بهار سال جاری 
اظهارکرد: بررســی و تحلیل مقادیر ثبت شده دمای هوا )شامل متوسط دما، 
دمای حداقل و دمای حداکثر( بهار ۱۴۰۳ در ایســتگاه های هواشناسی استان 
بیانگر افزایش ۰.۶ درجه سلسیوس متوسط حداقل دما و متوسط دما و افزایش 
۰.۵  درجه سلســیوس متوسط حداکثر دما  نسبت به دوره آماری بلند مدت 
اســت همچنین متوسط دما طی خرداد ماه ۱۴۰۳ نسبت به دوره آماری بلند 
مدت افزایش ۰.۵ درجه سلسیوس داشته است.غلامی در پایان گفت: از ابتدای 
سال زراعی)مهر۱۴۰۲( تا پایان خرداد ۱۴۰۳ متوسط دمای هوای استان تهران 
۱.۶ درجه سلســیوس نســبت به بلند مدت و ۰.۹ درجه سلسیوس نسبت به 
ســال قبل افزایش داشته اســت. از نظر توزیع دما در سطح استان نیز تمامی 

شهرستان ها با افزایش دما روبرو بوده اند.

مابه التفاوت فروردین  ماه 
تمامی مستمری بگیران پرداخت شد

معاون برنامه ریزی، مالی و پشتیبانی ســازمان تأمین اجتماعی ازپرداخت 
مابه التفاوت فروردین ماه تمامی مستمری بگیران خبر داد.

به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان، سید مرتضی حسینی از تکمیل فرایند 
پرداخت مابه التفاوت فروردین ماه تمامی مستمری بگیران این سازمان خبر داد 
و گفــت: پیرو اطلاع قبلی پیرامون زمان پرداخت مابه التفاوت حقوق فروردین 
ماه مستمری بگیران عزیز این سازمان، فرایند پرداخت مابه التفاوت فروردین ماه، 
مطابق لیست اعلامی و با رقمی بالغ بر ۱۳ هزار میلیارد تومان برای بیش از ۴ 

میلیون نفر و به صورت کامل انجام شد.
مطابق این گزارش افزایش سالیانه حقوق مستمری بگیران معزز این سازمان 
مطابق روال هر ســاله، پس از تعیین و تصویب میزان افزایش سالیانه از سوی 

هیأت محترم وزیران و ابلاغ مصوبه مربوطه اجرایی شده است.
بر اساس گزارش پایگاه اطلاع رسانی سازمان تامین اجتماعی، پیش از این 
حقوق اردیبهشت ماه و خردادماه مستمری بگیران سازمان تأمین اجتماعی، مطابق 
با افزایش ســالانه پرداخت و مقرر شده بود مابه التفاوت فروردین ماه بلافاصله 
پس از اتمام فرایند پرداخت حقوق خردادماه به حساب مستمری بگیران معزز 

سازمان واریز شود که این فرایند امروز پنجشنبه به صورت کامل انجام شد.

توضیح درباره چرایی وقوع سیلاب در فیروزکوه
رئیس ســازمان مدیریت بحران کشور درباره چرایی وقوع سیل در محدوده 

فیروزکوه توضیحاتی را ارائه کرد.
محمد حســن نامی درباره علل و چرایی وقوع سیل در فیروزکوه گفت: در 
محدوده ای که در فیروزکوه وقوع سیلاب را داشتیم، وقتی به دامنه کوه می رویم 
مشاهده می کنیم که درختان بسیاری قطع شده و مسیر تبدیل به یک زمین 
کشاورزی شده است که شاید از پایین قابل مشاهده نباشد.وی ادامه داد: اصل 
این کار خلاف اســت و نباید درختان را قطع می کردند و با توجه به اینکه این 
زمین ها به زمین کشاورزی تبدیل شده است، برای اینکه سطح زمین شیب دار 
است، نمی توانند به صورت افقی زمین را شخم بزنند و به صورت عمودی زمین 
شــخم زده می شــود که این کار باعث می شود به سرعت خاک و گل و سنگ 

شسته شود و به پایین بیاید.
رئیس سازمان مدیریت بحران کشــور گفت: ما بارها و بارها به استانداران 
اعلام کرده ایم، از تراز ۲۰۰ به بالا در دامنه کوه کســی حق شخم زدن زمین و 
یا تغییرات روی پوسته زمین را ندارد. به ویژه در مناطق مرتعی و جنگلی نباید 
این اتفاق بیفتد. متاسفانه این دقت خیلی کم است و باید این موضوع را پیگیری 
کنیم و پیشــگیری از آن را سرعت دهیم. در برخی مناطق نیز ما معادن را در 
دل جنگل ها داریم، اگرچه ممکن است در اقتصاد ما تاثیر گذار باشد، اما زیان 
آن چندین برابر سود آن است و تاثیرات این معدن بر کل جنگل و کوه است، 

چرا که پوسته زمین بهم پیوسته است.
نامی با بیان اینکه ما در بیشــتر نقاط فرونشســت و رانش زمین را داریم، 
تصریح کرد: وقوع یک ســیلاب شدید باعث می شود بخش های عمده از خاک 
شسته شده و جابجا شود. در سیل فیروزکوه که چند شب به وقوع پیوست از 
ساعت ۲۰:۳۰ شب که بارندگی آغاز شد تا ۲۰:۴۵ سنگ ها و خاک ریزش کرد 
و حدود ۳۵۰ هزار متر مکعب در این بارش و سیلاب سنگ جابجا شد. اگر در 
حفظ فضای ســبز و زمین دقت نکنیم باید شاهد اینگونه مسائل باشیم و این 
موضوعات خســارات بسیار سنگینی را به کشور وارد می کند. باید با تمام توان 
همه مسئولان و مردم به ویژه سازمان هایی مانند منابع طبیعی و محیط زیست 

و دهیاری ها تلاش کنند و اجازه ندهند این تغییرات ایجاد شود.
به گزارش ایلنا، رئیس سازمان مدیریت بحران کشور گفت:  سیل چند روز 
اخیر در فیروزکوه ۱۵ خودرو را آب برد البته نیروهای واکنش ســریع مدیریت 
بحران و هم تیم های امداد و نجات هلال احمر و همچنین بســیج و ســپاه و 
نیروهای مردمی به ســرعت افرادی را که در این محدوده گرفتار شده بودند، 
نجات دادند. گفته شد دو نفر نیز مفقود شده اند که هنوز تایید شده نیست البته 
تیم های هلال احمر رودخانه را جســتجو کردند و تا ۴۰ کیلومتر پایین تر هم 
رفتند.نامی تصریح کرد: یکی از آفت های بزرگ به ویژه در روستاها و شهرهای 
کوچک استفاده از نیروی بومی است. نیروی بومی نمی تواند در مقابل افرادی که 
تخلف می کنند مقاومت کنند، چراکه اگر بخواهد مقاومت کند او و حتی ممکن 
اســت خانواده اش را مورد آزار قراردهند. ما در این زمینه تحقیقات گسترده ای 
داشــته ایم و نتیجه این تحقیقات این است که بسیاری از مشکلات ما به دلیل 

استفاده از نیروی بومی است به ویژه در روستاها این مشکل بیشتر است.
وی تصریح کرد: قوه قضائیه در این زمینه هم مسئول و هم پای کار است، 
اما باید بیشــتر از همکاری قوه قضائیه استفاده کنیم و تخلفات به قوه قضائیه 
گزارش داده شــود و از آن ها بخواهیم که حتما برخورد داشــته باشند. البته 
ما باید تغییر روش داشــته باشــیم و باید دقت کنیم در آینده از نیروی بومی 
درخصوص این موضوعات استفاده نکنیم.رئیس سازمان مدیریت بحران کشور 
گفت: متاســفانه در ارتفاعات البرز و زاگرس نیز شاهد چنین اتفاقاتی هستیم. 
هنوز بسیاری از افراد به اهمیت این ارتفاعات با ارزش پی نبرده اند و درک نکرده 

اند که حفظ این منابع چقدر مهم است.

هواشناسی

خانواده

انتظامی

ساخت مرکز فرآوری انتقال خون 
در »پرند« به کجا رسید؟

معاون اجتماعی ســازمان انتقال خون درباره ســاخت 
مرکز فرآوری در شــهر پرند، گفت: عملیات ساخت و ساز 
آغاز شــده و خیرین بخشــی از اعتبار ساخت این مرکز را 

تامین کرده اند.
شــهرام میرزایی درباره آخرین وضعیت ساخت مرکز 
فرآوری در شهر پرند، اظهار کرد: هماهنگی لازم به منظور 
احداث مرکز فرآوری انجام شــده و مجوزهای مورد نیاز را 
گرفته ایم. به عبارت دیگر، سازمان انتقال خون، مجوز نهایی 
ســاخت  و ساز را گرفته و عملیات عمرانی آغاز شده است. 
امیدواریم، سازمان انتقال خون بتواند عملیات ساخت مرکز 
فرآوری خون در شــهر پرند را گســترش دهد. وی درباره 
بودجه مورد نیاز برای ساخت مرکز فرآوری در شهر پرند، 
گفت: خیرین، بخشــی از اعتبار ســاخت مرکز فرآوری را 
تامین کرده اند؛ همچنین همکاران ما در ســازمان انتقال 
خون تلاش می کنند مرکز فرآوری شــهر پرند از اعتبارات 
دولتی برخوردار شــود.  به گزارش ایسنا، معاون اجتماعی 
سازمان انتقال خون با اشــاره به اهمیت استراتژیک شهر 
تهران، خاطرنشــان کرد: تهران، پایتخت کشور است و به 
همین دلیل از اهمیت فراوانی برخوردار اســت. ســازمان 
انتقال خون، یک دســتگاه حیاتی محســوب می شود؛ به 
همین دلیل، ساخت یک مجموعه در نزدیکی شهر تهران 
یک نیاز بود که در صورت وقوع حوادث غیرمترقبه یا بحران 

از این مرکز برای شهر تهران استفاده کرد.

امدادرسانی هلال احمر 
به سیل زدگان ۱۲ استان

رئیس ســازمان امــداد و نجات جمعیــت هلال احمر 
گفت: ۱۲ اســتان از یکم تا هشتم تیرماه تحت تاثیر سیل 
و آبگرفتگی بودند که ضمن امدادرسانی به حادثه دیدگان، 

اقلام ضروری در بین آنها توزیع شد.
بابک محمودی با اشــاره به انجــام ۱۰۴ مورد عملیات 
ســیل و آبگرفتگی، از شــرکت بیش از ۸۰۰ امدادگر در 

امدادرسانی خبر داد.
رئیس سازمان امداد و نجات جمعیت هلال احمر با اشاره 
به عملیات ســیل و آبگرفتگی از یکم تا هشتم تیر ۱۴۰۳ 
و تا ســاعت ۵ و ۳۰ صبح امروز )جمعه( گفت: امدادگران 
جمعیت هلال احمر به ۱۲ اســتان متاثر شامل آذربایجان 
شــرقی، آذربایجان غربی، اردبیل، تهران، خراسان رضوی، 
خراسان شمالی، زنجان، سمنان، قزوین، گلستان، گیلان و 
مازندران امدادرسانی کردند.وی با بیان اینکه در این مدت 
زمان، ۱۰۴ مورد عملیات امدادی انجام شــده است، ادامه 
داد: در این مدت به هزار و ۸۰۴ نفر امدادرسانی شده، ۴۲۵ 
نفر اسکان اضطراری یافتند و ۲۱۷ نفر نیز به مناطق امن 
منتقل شــدند. محمودی گفت: در این حوادث پنج نفر از 
هموطنان جان باختند که چهار نفر مربوط به حادثه سیل 
) سه نفر رودبار و یک نفر سوادکوه( و یک نفر به دلیل رعدو 
برق در سراب بوده است؛ ضمن آنکه یک نفر در سوادکوه و 

یک نفر در کلیبر مفقود شده اند.
به گزارش ایرنا از هلال احمر، رئیس ســازمان امداد و 
نجات جمعیت هلال احمــر افزود: در این مدت ۲۱۳ تیم 
امدادی شــامل ۸۱۴ امدادگر، در عملیات تخلیه آب ۳۵۸ 
واحد مســکونی شــرکت کردند و امدادگران ۸۹ دستگاه 
چادر، ۲۷۲ تخته پتو، ۱۳۸ تخته موکت، ۵۹ ست ظروف، 
۲۷۴ کیلوگرم نایلون، ۱۳۴ البسه و ۹۹ بسته غذایی را بین 

افراد متاثر از سیل و آبگرفتگی توزیع کردند.

انتقال خون

هلال احمر
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این  ایــران،  داروســازی  صنعت 
توانایی را دارد که در خارج از مرزهای 
گفتن  برای  حرف هایــی  جغرافیایی؛ 
قابل  ارزآوری  بتواند  و  باشــد  داشته 

توجهی برای کشور به ارمغان بیاورد.
صنعت داروسازی کشور در بعد از انقلاب، 
توانسته از پله های رشد و توسعه به سختی 
بــالا برود و امروز در جایگاهی قرار دارد که 
اگر تمامی شرایط مهیا باشد؛ این ظرفیت و 
قابلیت را دارد که سهم قابل توجهی از بازار 
دارویی منطقه را در اختیار بگیرد.متأسفانه 
به رغم اینکه صنعت داروســازی کشــور از 
وجود دانشــمندان و محققان برجسته ای 
در بخش های مختلف برخوردار است، اما به 
واســطه عدم حمایت از این صنعت؛ شاهد 
دست و پنجه نرم کردن صنعت داروسازی 
با مشکلات هســتیم و همین اتلاف وقت؛ 

باعث شده از مسیر توسعه عقب بماند.
در واقــع می توان ادعا کــرد که صنعت 
داروســازی ایران این توانایی را دارد که در 
مرزهــای جغرافیایی؛ حرف هایی  از  خارج 
برای گفتن داشته باشــد و بتواند ارزآوری 
قابل توجهی برای کشــور به ارمغان بیاورد؛ 
به شرطی که مسیر حرکت صنعت به سمت 
پیشــرفت، هموار شود.مهم ترین  و  توسعه 
چالش امروز صنعت داروســازی در بخش 
دولتی و خصوصی، موضوع نقدینگی است 
که این امکان را از آنها گرفته تا نســبت به 
نوسازی تجهیزات و ماشین آلات فرسوده و 
از کار افتــاده اقدام کنند و در عین حال، با 
خرید دستگاه های مدرن و پیشرفته، علاوه 
بر افزایش سرعت عمل در تولید محصولات، 
از میزان آســیب ها و ضرر و زیان هایی که 

می توان صنعت را درگیر کند؛ کاست.
بنابراین، تا وقتی که شرکت های دارویی 
پولی برای نوسازی تجهیزات و دستگاه های 
خود نداشته باشــند، مسیر توسعه صنعت 
ناهموار باقی خواهد ماند و نخواهیم توانست 
در صــادرات دارو و ایجاد درآمد ارزی برای 
کشــور، حرفی برای گفتن داشــته باشیم.
مجید محمدحســینی فعــال صنعت دارو، 

در گفتگو با خبرنــگار مهر گفت: در حوزه 
صادرات اصــلًا امکان برنامــه ریزی وجود 
نــدارد، چرا که در یک بــازار کار می کنید 
و زحمت می کشــید و نمایشــگاه شرکت 
می کنید، ســفرهای تجاری انجام می دهید 
و کلی مذاکــره و توافق داریــد اما یکباره 
صادرات این اقلام ممنوع می شــود و یا به 
دلایلی با کشوری رابطه ما به هم می خورد 

یا کشوری محدودیت هایی می گذارد.
وی افــزود: در کل صــادرات دارو، کار 
راحتی نیســت و عمــلًا در بازارهایی مثل 
افغانســتان، کردســتان عــراق و عراق که 
بازارهای ســنتی ما بودند و از قدیم الایام 
در این بازارها صادرات می کردیم الان سهم 
بســیار زیادی از دســت ما رفته و سهم ما 
را کشــورهای دیگری چون ترکیه و اردن 
گرفته و عملًا آنجا بازنده ای بیش نیستیم. 
عمده این مشکلات به واسطه سیاستگذاری 
غلط اســت، سیاســتگذاری که منطبق بر 
منطــق و واقعیــات حاکم نیســت.این در 

حالی اســت کــه فرامــرز اختراعی رئیس 
هیأت مدیره سندیکای تولیدکنندگان مواد 
دارویی، شــیمیایی و بســته بندی دارویی، 
معتقد اســت؛ در منطقه هیچ کشــوری از 
منظــر تولید دارو و مــواد اولیه دارویی در 

جایگاه ایران قرار ندارد.
به گزارش مهر، آمار جمعیت کشورهای 
منطقه را حدود ۴۰۰ میلیــون نفر برآورد 
می کنند که اگر ما فقط بتوانیم همین بازار 
منطقه را در دست بگیریم، نیازی نداریم که 
صادرات دارویی کشورمان را توسعه دهیم. 
زیرا، صادرات به کشــور منطقه با توجه به 
نزدیکی و همســایگی با ایران؛ از هزینه ها 
می کاهد و می تواند ســودآوری بیشــتری 
داشته باشد.در همین حال، هیچ کشوری در 
منطقه به اندازه ایران از پشتوانه و توانمندی 
بالا در صنعت داروســازی برخوردار نیست 
و همین موضوع می توانــد یک امتیاز ویژه 
برای ما باشد که بازار دارویی این کشورها را 
تسخیر کنیم.آمارهای رسمی سازمان غذا و 

دارو نشان می دهد که میزان صادرات دارو 
در ســال ۱۴۰۱، به طور کلی ۶۹ میلیون 
و ۷۴۸ هزار و ۶۶۱ دلار بوده و بیشــترین 
میزان صادرات به کشور سوریه انجام شده 
اســت. در واقع در ســال ۱۴۰۱، ایران به 
۳۶ کشــور مختلف دارو صادر کرده است.
پس از ســوریه، صــادرات دارو به عراق به 
میــزان ۹ میلیون و ۵۲۸ هزار و ۱۱۸ دلار، 
روســیه به میزان ۸ میلیون و ۱۵۶ هزار و 
۵۱۵ دلار، افغانستان به میزان ۶ میلیون و 
۶۷۲ هــزار و ۵۹ دلار، ترکیه به میزان یک 
میلیــون و ۹۷۵ هزار و ۸۱۷ دلار و ونزوئلا 
بــه میزان یک میلیــون و ۲۷۲ هزار و ۶۷ 
دلار در رتبه های دوم تا پنجم صادرات دارو 
از ایــران قرار دارند.در ســال ۱۴۰۰ حدود 
۶۰ میلیــون دلار صادرات دارو داشــته ایم 
که ایــن رقم در ســال ۹۷، حــدود ۱۸۰ 
میلیون دلار بوده است. یعنی طی سه سال 
 رقم صادرات دارویی کشــور به یک ســوم 

کاهش یافته است.

و  فنی  آموزش های  دفتــر  مدیرکل 
حرفه ای و کار و دانش وزارت آموزش و 
پرورش گفت: میان پایه های هنرستانی 
در صــورت جابه جایــی، اگر رشــته 
تحصیلیشان در هنرستان جدید موجود 
نباشد باید تغییر رشــته دهند این در 
حالیست که هنگام ثبت نام، طبق هدایت 
اولویت های  گرفتــه،  صورت  تحصیلی 
»الف« و ســپس اولویت های »ب« برای 

انتخاب رشته مدنظر قرار می گیرد.
عباس بیــات با بیان اینکــه محدودیتی 
برای ثبت نــام دانش آموزان در هنرســتانها 
وجود ندارد گفت: هنرستان های نمونه دولتی 
برای ثبت نام، آزمون ورودی، هنرســتان های 
شاهد بر اساس اساســنامه و هنرستان های 

شبانه روزی برای افراد محروم ثبت نام را انجام 
می دهند، برای ســایر هنرستان ها با توجه به 
فضا، محدودیتی برای ثبت نــام وجود ندارد.
وی با بیان اینکه برای بخشی از هنرستان ها 
تقاضای ثبت نام بالاست افزود: در رشته های 
پــر تقاضا بعضی مدیران »شــرط معدل« را 
اعمال می کنند، در هر صورت هنگام ثبت نام 
بر اساس هدایت تحصیلی صورت گرفته، ابتدا 
اولویت های »الف« و سپس اولویت های »ب« 
اجازه ثبت نام دارند، در صورت تکمیل ظرفیت 
هنرســتان، دانش آموز بــه منطقه دیگر باید 

مراجعه کند.
مدیرکل دفتر آموزش های فنی و حرفه ای 
و کار و دانش وزارت آموزش و پرورش با بیان 
اینکه میان پایه ها در صورت جابجایی، خارج 

از منطقه تحصیل بودن، اگر رشــته آنان در 
هنرستانی وجود داشته باشد با گرفتن نامه از 
اداره امکان ثبت نام آن ها فراهم می شود ادامه 
داد: اگر رشته آنان در هنرستان موجود نباشد 
باید به نزدیکترین رشته تحصیلی، تغییر رشته 

دهند.
بیــات با بیان اینکه برنامه هفتم توســعه 
هنوز ابلاغ نشــده اســت گفت: مقرر شده تا 
پایان برنامه هفتم ۵۰ درصد انتخاب رشته ها 
به سمت هنرستان ها سوق داده شود؛ در حال 
حاضر ۳۹.۷ درصد برنامه ریزی ممکن شــده 
و قرار اســت هر ســال ۲.۵ درصد به صورت 
میانگین به سهم آموزش های فنی و حرفه ای 

اضافه شود.
امســال برنامه ریزی های لازم جهت ایجاد 
و تحقق این امر در اســتان ها با ظرفیت های 
جدید انجام می شــود.وی با بیان اینکه سرانه 
فضاهــای کارگاهی در هر اســتان و منطقه 
متفاوت است افزود: در حال استانداردسازی 
فضاهای کارگاهی هســتیم، امسال در طرح 
تجهیز هنرســتان ها اعتبار دو همت درنظر 
گرفته شده که در صورت جذب، برای آموزش 
و پــرورش و آموزش فنی و حرفه ای کشــور 

تجهیزات استانداردسازی می شود.
بــه گــزارش ایســنا، مدیــرکل دفتــر 
آموزش هــای فنی و حرفــه ای و کار و دانش 
وزارت آمــوزش و پرورش با بیان اینکه طبق 
آیین نامه، ساخت ۱۰۰۰ هنرستان جدید در 

دستور کار قرار گرفته است ادامه داد: ساخت، 
نوآوری یا در فضاهای فعلی ســاخت سوله یا 
کارگاه نیازمند پیگیری است که امیدواریم در 

دولت بعد انجام شود.
بیــات با بیان اینکه هنرســتان های جوار 
اســتان های هرمزگان، مرکزی،  کارخانه در 
شهرســتان های تهران، مازندران، خراســان 
رضوی، یــزد و اصفهان کار خــود را آغاز یا 
برای اول مهر در حال برنامه ریزی هســتند 
گفــت: تفاهم نامه هایی بــرای مهر جاری در 
حال پیگیری است که نیازمند اهتمام دولت 

جدید است.
وی بــا بیــان اینکــه بــرای پیشــرفت 
هماهنگی هایی  کارخانه  جوار  هنرستان های 
با وزارت صمت، شرکت شهرک های صنعتی، 
صنایع، کارخانه هــا، اتاق های بازرگانی انجام 
می شــود افــزود: برنامه های آموزشــی این 
هنرستان ها باید در شــورای عالی آموزش و 
پرورش پیگیری و آیین نامه و برنامه درســی 

خاص داشته باشند.
مدیرکل دفتر آموزش های فنی و حرفه ای 
و کار و دانــش وزارت آمــوزش و پرورش با 
بیان اینکه برای پیشــرفت هنرســتان های 
جوار کارخانه حضور در این هنرســتان ها با 
هنرستان های دیگر تفاوتی ندارد اظهار کرد: 
متناسب با نیازهای استان ها و صنعت، ثبت نام 
در این هنرستان ها نیازمند مصاحبه، شرایط 

جسمی و روابط عمومی بالا است.

تأمین اجتماعی  سازمان  مدیرعامل 
گفت: پرداخت مبلغ متناسب ســازی 
بازنشستگان تأمین    اجتماعی به زودی 

انجام می شود.
به گزارش ایســنا، به نقل از پایگاه خبری 

ســازمان تأمین اجتماعی، میرهاشم موسوی 
ضمــن اعلام خبر تکمیــل پرداخت معوقات 
فروردین ماه مستمری  بگیران سازمان با مبلغی 
بالغ بر ۱۳ هزار میلیارد تومان که مطابق اعلام 
قبلی و از ابتدای این هفته تا روز پنجشــنبه 

هفتم تیر پرداخت شد، گفت: با توجه به ابلاغ 
برنامه هفتم توســعه و مــاده ۲۹ الحاقی در 
زمینه متناسب سازی و همچنین تأکید دولت 
محترم بر پرداخت علی الحساب، در اسرع وقت 
پرداخت مبالغ متناسب سازی به بازنشستگان 

تأمین اجتماعی آغاز خواهد شــد. وی تأکید 
کرد: محاسبه مابه التفاوت متناسب سازی برای 
بازنشســتگان عزیز تأمین اجتماعی، از ابتدای 
ســال ۱۴۰۳ انجام می شــود و در این زمینه 

جای هیچ گونه نگرانی نیست.

بازارهایی که از دست داده ایم

مشکل صادرات داروی ایرانی

محدودیتی برای ثبت نام دانش آموزان در هنرستان ها وجود ندارد

»شرط معدل« برخی مدارس برای ثبت نام

مدیرعامل سازمان تأمین اجتماعی خبر داد

پرداخت مبلغ متناسب سازی بازنشستگان تأمین  اجتماعی؛ به زودی

وزیــر راه و شهرســازی درحالی از 
کاهــش ۱۰ درصدی تلفات ناشــی از 
تصادفات جاده ای در نوروز امســال در 
مقایسه با سال گذشته صحبت می کند 
که آمارهای تجمعی پایان ســال ۱۴۰۲ 
تلفات جاده ای  نه تنها  نشــان می دهد 
روند کاهشی نداشته بلکه با رشد چند 
درصدی به آمارهای ۱۱ سال قبل برگشته 

است.
مرگ ومیرهای جاده ای کاهش داشــته یا 
افزایش؟ پرسشــی که آمارها از عهده پاسخ 
بــه آن برمی آیند نــه آرزوها؛ قطعــاً آرزوی 
هر مدیر یــا وزیری در مجموعــه وزارت راه 
کاهش تلفات جاده ای است اما این که آمارها 
درباره مرگ ومیرهای ناشــی از تصادفات چه 
می گویند چندان نسبتی با آمال و آرزو ندارد.

یکی از بازه های زمانــی مهم درباره وقوع 
تصادفات جاده ای مربوط به ایام نوروز است، 
ایامی که اگرچه با شــادی همراه اســت اما 
خیلی هــا در آن طعمه مرگ می شــوند، در 
نورزوی که گذشــت بازهم خــودرو، جاده، 
مسافر و مرگ مانند سال های قبل خبرهای 
تلخی را رقم زدند، اما در این میان یک تفاوت 

وجود داشــت، این که آمار تلفات جاده ای در 
نوروز امسال)۱۴۰۳( از مدت مشابه سال قبل 
)۱۴۰۲( کمتر شد. مهرداد بذرپاش، وزیر راه 
و شهرســازی دولت سیزدهم در پایان جلسه 
دولت دراین باره گفت: »جان باختگان جاده ای 
همیشه یکی از دردهای کشور است، شکر خدا 
در فروردین و اردیبهشت امسال با کاهش ۱۰ 
درصدی سوانح جاده ای منجر به فوت مواجه 
بودیم. البته یک فوتی هم زیاد است و باید به 
صفر برســد اما با توجه به شاخص ها و هدف 
گذاری هایی که وجــود دارد و با رعایت هایی 
که مردم انجــام دادند با کاهش ۱۰ درصدی 
مواجه بودیم. تکلیف برنامه هم این است که 
باید بتوانیم سالی ۱۰ درصد کاهش بدهیم.«

آمارهای پزشکی قانونی چه می گوید؟
آمارهــای مربــوط بــه پزشــکی قانونی 
صحبت های وزیر راه را تایید می کند. عباس 
مســجدی، رئیس سازمان پزشکی قانونی در 
رابطه با میزان مرگ و میر ناشی از تصادفات 
رانندگی در ایام نوروز سال ۱۴۰۳، گفت: در 
حدفاصل روزهای ۲۵ اســفند ۱۴۰۲ تا ۱۵ 
فروردیــن ۱۴۰۳ )۲۰ روز(، تعداد هزار و ۶۵ 
نفر بــر اثر تصادفات رانندگی، جان خود را از 

دست دادند.«
به گفته او: »این آمار در مقایســه با مدت 
مشابه سال گذشته که هزار و ۱۷۵ نفر فوتی 
ناشی از تصادفات رانندگی داشتیم، حدود ۹ و 

نیم درصد کاهش داشته است.«
کاهش ۲ درصدی ترددهای جاده ای

همان طورکه از آمارها مشــخص است، در 
ایام نوروز امســال چیزی حدودی ۱۱۰ نفر 
از تعداد تلفات جــاده ای کاهش پیدا کرد تا 
نزدیک به ۱۰ درصد آمر این تلفات نســبت 
به سال گذشته بهتر شود، اما یک نکته مهم 
را نباید فراموش کرد، این که براساس آمارها 
نسبت ترددهای جاده ای در ایام نوروز امسال 

از نوروز سال گذشته کمتر بوده است.
آنطورکه ایرنا نوشــته، معاون برنامه ریزی 
سازمان راهداری و حمل ونقل جاده ای گفته 
که: تردد بین استانی از ابتدای طرح سفرهای 
نوروزی ۱۴۰۳ تــا چهاردهم فروردین با ۴۲ 
میلیــون و ۶۲۸ هزار و ۱۲۶ وســیله نقلیه 
نسبت به مدت مشابه سال گذشته، ۲ درصد 

کاهش داشته است.
به گزارش خبرآنلاین، این که این کاهش 
دو درصدی ترددهای جــاده ای چند درصد 

می تواند در آمارهای کاهشــی یا افزایشــی 
تلفات جاده ای تاثیر داشــته باشد موضوعی 
است که باید توسط کارشناسان مورد بررسی 
و محاسبه قرار بگیرد. اما آن چه اهمیت دارد 
همان نکته ای اســت که وزیــر راه در پایان 
جلســه هیات دولت گفت، یعنی طبق برنامه 
تلفات جاده ای باید ســالانه ۱۰ درصد روند 
کاهش داشــته باشــد. این درحالی ست که 
در پایان ســال گذشته میزان مرگ ومیرهای 
ناشــی از تصادفات جاده ای در کشور با رشد 
۲.۸ درصدی به میزان تلفات ۱۱ ســال قبل 
برگشت که به نوعی بازگشت به عقب محسوب 
می شود. آن طورکه تسنیم گزارش داده، آمار 
قربانیان تصادفات جاده ای در سال ۱۴۰۲ به 
بالای ۲۰ هزار نفر، یعنی بعد از ۱۱ ســال با 
رشــد ۲.۸ درصدی تلفات جاده ای این آمار 
بــه ۲۰ هزار و ۴۵ نفر رســید؛ اینفوگرافیک 
جزئیات بیشــتری در این باره نشان می دهد.
حــالا باید دید در پایان ســال جاری آیا آمار 
تلفات جاده ای مانند ایام نوروز امسال کاهشی 
خواهد بود یا آمارهای تجمیعی یکساله بازهم 
نشان دهنده درجا زدن در کاهش این قبیل 

مرگ ومیرها است.

تلفات جاده ای به ۱۱ سال قبل برگشت

بازگشت نزدیک به ۲۰ هزار زائر ایرانی 
از مدینه به کشور

رئیس ســتاد مدینه در حج ۱۴۰۳ گفت: تا روز هشتم 
تیرمــاه  ۱۹ هــزار و ۸۰۰ زائر از فرودگاه مدینه به کشــور 
بازگشته اند. نشست دســت اندرکاران حج ۱۴۰۳ در مدینه 
بعد، با حضور آیت الله سیدهاشم حسینی بوشهری، جانشین 
سرپرســت حجاج ایرانی در مدینه؛ در سالن جلسات هتل 
ســکون برگزار شد.آیت الله حسینی بوشهری در ابتدای این 
نشســت داشتن اراده قوی برای حل سریع مشکلات زائران 
ایرانــی را ضروری خواند و خطاب به دســت اندرکاران حج 
۱۴۰۳ در مدینــه گفت: تلاش کنید زائــران با خاطره ای 
خوش ســرزمین وحی را ترک کنند.وی گفت: مسائلی که 
برای انتقــال آب زمزم به ایــران و گزارش هایی که در این 
زمینه رسیده، زیبنده نیست و مسئولان مربوطه سریعتر با 
مسئولان هواپیمایی ایران ایر برای حل این مسئله راهکاری 
اتخاذ کننــد، چرا که زائران علاقه مند بــه حمل آب زمزم 
هستند. علی اصغری، رئیس ستاد مدینه نیز در این نشست، 
گزارشــی از اعزام ترانزیت زائران از طریق فرودگاه مدینه به 
ایران ارائه داد و گفت: تاکنون ۱۹ هزار و ۸۰۰ زائر در قالب 
۱۲۴ کاروان با ۸۴ پرواز از فرودگاه مدینه عازم کشــورمان 
شده اند که ۱۷ هزار و ۸۰۰ زائر در قالب اعزام های ترانزیت و 
دو هزار زائر نیز مربوط به زائران مدینه بعد بوده اند.وی افزود: 
آخرین پرواز فرودگاه بین المللــی مدینه بامداد ۲۳ تیرماه 
خواهد بود که عوامل ســتادی و اجرایی را به میهن اسلامی 
منتقل خواهد کرد. رئیس ستاد مدینه حج ۱۴۰۳ گفت: در 
حال حاضر حدود ۱۰ هزار زائر ایرانی در مدینه منوره و ۵۸ 
هزار زائر در مکه مکرمه مســتقر هستند و ۱۹ هتل پذیرای 
زائران ایرانی مدینه بعد است. اصغری با اشاره به اینکه زائران 
ترانزیت از مکــه در صورت بروز تاخیــر در پرواز، در هتل 
»حموده« استقرار می یافتند، ادامه داد: در حال حاضر زیارت 
دوره و زیارت روضه شریف نبوی طبق برنامه و بدون مشکل 
در حال انجام اســت.این گزارش حاکی است حجت الاسلام 
والمسلمین محمدعلی اخویان، مدیر امور فرهنگی ـ آموزشی 
معاونت فرهنگی بعثه نیز گزارشــی از برپایی محافل انس 
و معرفت، جلســات انس با قرآن، روایتگری مدینه شناسی 
و.. برای زائران ایرانــی در مدینه منوره ارائه داد. به گزارش 
تسنیم، فاضل شیرخانی، مسئول مرکز پزشکی ستاد مدینه 
هم با اشاره به آخرین وضعیت خدمات رسانی به زائران بیمار 
گفت: در شــهر مدینه علاوه بر درمانگاه اصلی، دو درمانگاه 
نیــز برای ویزیت زائران ایرانی دایر اســت که یک درمانگاه 
به صورت ۲۴ ساعته و یک درمانگاه نیز ۱۸ ساعته فعالیت 
می کند.وی اضافه کرد: درمانگاه ۲۴ ســاعته در هتل »درة 
أمجاد السلام« قرار دارد که دارای متخصص طب اورژانس، 
پزشــک عمومی و خدمات پرستاری اســت و درمانگاه ۱۸ 
ساعته )از ساعت ۸ صبح الی ۲ بامداد( در هتل حیات جراند 
بر پا شده و دارای پزشک عمومی و خدمات پرستاری است. 
در این نشست که مسئولان بخش های مختلف ستاد اجرایی 
مدینه حضور داشتند، لزوم اطلاع رسانی به زائران برای قرار 
ندادن آب زمزم، پاوربانک، نوشابه و... در چمدان و بار خود، 
موضوع تأخیر در پرواز های ترانزیــت، ضرورت آماده بودن 
چمدان زائران در لابی هتل ۴۰ ساعت قبل از پرواز و رایزنی 
با مســئولان ایران ایر برای حل مسئله انتقال آب زمزم به 

ایران از دیگر موضوعاتی بود که مطرح و بررسی شد.

حج


